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§ 1 
Godkännande av dagordning och tid för justering  

Beslut  
Ordförande Johan Heinonen (S) öppnar mötet. Dagordningen 
godkänns. 
 
Ordförande Johan Heinonen (S) och Mattias Keresztesi (M) utses 
att justera protokollet. Protokollet justeras fredagen den 23 februari. 
Mötet ajourneras för allmänhetens frågestund mellan kl. 18.30 - 
19.10. 
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§ 2 
Nytt medborgarförslag om bastu vid Ängbybadet  
BRO 2024/39 
 

Beslut  
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Johan Duvdal (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
Centerpartiet instämmer med medborgarförslaget kring vikten av 
tillgång till Stockholms vattenytor. Vattnet är en stor del av 
Stockholm. Centerpartiet vill tillgängliggöra det fantastiska vatten 
som finns i hela staden och ta vara på de outnyttjade möjligheter 
som finns. Dels med bastu såsom medborgarförslaget föreslår, men 
också med fler strandbad, bastuflottar, vattennära broar, badstegar 
och soldäck. 
 
Centerpartiet vill skapa fler och bättre bad- och kallbadsmöjligheter 
i Stockholms olika stadsdelar. Där badmöjligheter helt saknas kan 
badflottar eller mer permanenta badbryggor placeras ut. En annan 
lösning är små kallbadhus med bastu som kan placeras längs med 
stadens stränder och kajer. Genom att skapa fler badmöjligheter 
avlastar vi också våra större strandbad som i flera fall lider av dålig 
vattenkvalitet. 
 
Louise Minnhagen (L) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Liberalerna vill göra vår bad ännu mer tillgängliga för 
Brommaborna. Vi ser därför väldigt positivt på initiativ som en 
föreningsägd/föreningsdriven bastu vid ett bad där den skulle 
tillföra mervärde sommar som vinter. Vi välkomnar särskilt att det 
inkommer medborgarförslag från Brommaborna och hoppas att 
förvaltningen fortsätter att undersöka möjligheterna att göra våra 
bad till badplatser som kan nyttjas året runt. 
 
  
 
Handlingar i ärendet 

 1484753 Medborgarförslag GDPR 
 BRO 2024/39-1.1 Bild 
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§ 3 
Nytt medborgarförslag gällande snöröjning i Bromma  
BRO 2024/40 
 

Beslut  
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1455285 Medborgarförslag GDPR-tvättad 
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§ 4 
Nytt medborgarförslag om övergångsställe i Annedal  
BRO 2024/53 
 

Beslut  
Nämnden överlämnar förslaget till förvaltningen för besvarande. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Johan Duvdal (C) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Centerpartiet instämmer med medborgarförslaget kring relevansen 
av ett övergångställe såsom motionären föreslår. Det finns ett behov 
av övergångställe då flertalet barn och ungdomar uppehåller sig i 
Lönnebergaparken under både sommar och vinterhalvåret. Den 
nybyggda cykelsparken används på sommaren och själva backen 
används för pulka/snowracer på vintern. Ett övergångställe vid Pelle 
Pennas väg bör ses som en rimlig förbättring ur säkerhetssynpunkt. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 1460390 Medborgarförslag GDPR 
 

Sida 8 (55)



 
 

Bromma stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 3/2024 
 

2024-02-22 

§ 5 
Verksamhetsberättelse med bokslut 2023  
BRO 2024/34 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner förvaltningens verksamhetsberättelse med 
bokslut för 2023, inklusive bilagor till förvaltningens 
tjänsteutlåtande, och överlämnar den till kommunstyrelsen. 
 
2. Nämnden begär budgetjustering med 0,9 miljoner kronor 
avseende försening i parkinvesteringen upprustning av 
Tunnlandsparken. 
 
3. Nämnden beslutar om omedelbar justering av ärendet 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen bedömer att nämnden bidrar till att uppfylla 
kommunfullmäktiges tre inriktningsmål. Av kommunfullmäktiges 
16 mål för verksamhetsområdet görs bedömningen att 13 mål har 
uppfyllts helt och tre mål har uppfyllts delvis. Förvaltningen 
beräknar en budget i balans. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag. 
 
Särskilt uttalande 
Mattias Keresztesi m.fl. (M) och Johan Duvdal (C) lämnar särskilt 
uttalande enligt följande: 
 
Vi vill inleda med att tacka förvaltningen för en gedigen 
verksamhetsberättelse med bokslut för Bromma Stadsdelsnämnd 
2023. 
 
Det finns många positiva aspekter att lyfta från verksamheten under 
föregående år – bland annat trygghetsskapande åtgärder i anslutning 
till Brommaplan och Blackeberg. Ekonomin har därtill skötts 
ansvarsfullt med god styrning och uppföljning. 
 
Sett till hela staden kan vi i realiteten dock konstatera att 2023 var 
ett tufft år för Stockholm, inte minst ekonomiskt. Under den förra 
mandatperioden arbetade vi i Alliansen långsiktigt och systematiskt 
med att ändra den tidigare ekonomiska politiken och bromsa den 
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omfattande skuldutvecklingstakt som det socialdemokratiskt ledda 
styret hade satt igång mandatperioden dessförinnan. Det var ett 
krävande och omfattande arbete som av förklarliga skäl tog sin tid 
att genomföra. Det var därför mycket glädjande att 
kommunkoncernens externa bruttoskuld minskade med 2,5 procent 
under 2022. Det var första gången sedan år 2010 som skulden 
minskade på årsbasis. 
 
Nu ser vi att skuldutvecklingstakten återigen ökar. För helåret 2023 
ökade stadens skuld med nästan sju miljarder kronor, eller tio 
procent. År 2024 och 2025 förväntas skuldutvecklings-takten vara 
ungefär lika snabb. På grund av den höga upplångstaken har 
Socialdemokraterna tvingats höja ramen för extern upplåning med 
10 mdkr till 90 000 mnkr eller motsvarande i utländsk valuta från 
den 1 januari 2024. Vi konstaterar också att räntekostnaderna är 
mycket höga. Prognostiserad räntekostnad för bolagskoncernen som 
helhet under den närmaste tolvmånadersperioden estimeras med 
nuvarande antaganden att bli ca 2 345 mnkr – det återstår ännu att 
se vilka implikationer detta eventuellt innebär för Brommas del. 
 
Samtidigt har Socialdemokraternas oförmåga att prioritera i stadens 
kärnuppgifter lett till att skatten har behövt höjas, tillsammans med 
höjda avgifter för boendeparkering, höjd taxa för vatten och avlopp 
samt avfall försvårar. I ett ekonomiskt klimat med tidigare skyhög 
inflation var det klokt av socialdemokrater, vänsterpartister och 
miljöpartister att motstå frestelsen att höja kommunalskatten 2023 
och således vältra över kostnaderna på medborgarna. Dock är vi 
motståndare till att det rödgröna styret i Stockholm väljer att höja 
kommunalskatten med 24 öre från 2024. Därmed kryper 
stockholmarnas skatt nu över 30-strecket, från 29,82 till 30,06. Låg 
skatt är en fråga om egenmakt och därigenom självbestämmande, så 
länge välfärdens kärna värnas 
 
Vår ledstjärna är alltid ordning och reda i ekonomin. Dels för att det 
är nödvändigt för att kunna investera i Stockholm på lång sikt. Men 
framförallt för att stockholmarna aldrig ska behöva ta smällen av en 
oansvarig ekonomisk politik.  Ordning och reda i stadens ekonomi 
är en förutsättning för att alla verksamheter i staden ska fungera. 
Service och omsorg till stockholmarna är utgångspunkten i 
stadsdelsnämndernas verksamheter, oavsett som den handlar om 
förskola, äldreomsorg, stadsmiljöarbete eller någon annan fråga 
som stadsdelsnämnderna tar beslut om. 
 
Tack vare att vi prioriterar kommunens kärnuppgifter klarar vi av 
att prioritera det som är viktigast, en välfungerande skola och ett 
tryggt Stockholm. 
 
Bromma har under 2023 utmärkt sig med ett särskilt gott resultat 
inom trygghetsområdet, där 86 procent av brommaborna anser sig 
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bo i en trygg stadsdel. Framgångarna inom tryggheten är glädjande 
och utgör ett fortsatt mycket angeläget område. Trygghet är också 
en central jämställdhetsfråga. Förvaltningens trygghetsfrämjande 
arbete, som grundat sig i den förra mandatperiodens politik med 
allianspartierna i majoriteten, har gett resultat. Vi vill dock 
fortsättningsvis satsa ytterligare  på att öka tryggheten i hela 
Stockholm och bryta den våldsvåg som sköljer över vår stad. Vi 
föreslår en lång rad åtgärder, både förebyggande och repressiva: 
stöd och öppna insatser för föräldrar med barn i riskzon, utökad 
samverkan för eftervård av institutionsplacerade ungdomar, en 
central social insatsgrupp för särskilt svåra fall, ett förstärkt exit- 
och avhoppar-program, med breddning till minderåriga och 
anhöriga, fler trygghetskameror och ordningsvakter, förstärkt Trefas 
samt en tryggare stadsmiljö med bland annat mer belysning. 
Stödinsatser till barn och unga ska komma in direkt när det finns 
misstanke om att de riskerar att hamna i kriminalitet och stöd till 
föräldrarna ska erbjudas. Det ska finnas lokala förebilder och 
attraktiva alternativ till kriminalitet. En kombination av akuta 
insatser som stoppar det dödliga våldet nu och långsiktiga 
systemförändrande utvecklingsprocesser är avgörande för att få 
bukt med de problem som finns. Arbetet måste vara uthålligt och 
sträcka sig längre än en mandatperiod. 
 
Vidare visar polisens kartläggning att Stockholms län har 63 öppna 
drogscener – där bruk och försäljning av narkotika sker öppet och 
skapar allmän otrygghet i området. Två av de öppna drogscenerna 
är numera i Bromma: Blackebergs Centrum och Vidängsvägen 
(Alvik). Därför är det olyckligt att vänstermajoriteten har sagt upp 
120 av 180 ordningsvakter och 27 mobila team har blivit 6 stycken. 
Vi menar inte att ordningsvakterna är hela svaret på hur vi kommer 
åt otryggheten, men det är en viktig pusselbit i det förebyggande 
arbetet. 
 
Glädjande är att andelen legitimerade förskollärare når årsmålet och 
att alla förskoleområden har minst en förskollärare per avdelning. 
Vi hoppas förskolan, pedagogiken och barns utveckling även 
fortsättningsvis är prioriterat eftersom kunskapsresan börjar i 
förskolan. Utbildade och engagerade förskollärare är av största vikt 
för att alla barn inom förskolan ska lyckas på den resan. Att behålla 
och öka andelen utbildade förskollärare är också förskolans största 
framtidsutmaning. Därför är det viktigt att Brommas förskolor har 
goda förutsättningar att locka utbildade förskollärare. Forskning 
visar dessutom att tidiga insatser, och tidig utbildning, ger större 
positiv effekt än senare sådana. Om vi satsar på förskolan kan både 
samhället och den enskilda individen vinna mycket. 
 
Vidare har nuvarande majoritet i Stockholm infört en central 
förskolenämnd. Vi anser att förskolan står inför flera 
framtidsutmaningar varav flertalet delas av staden som helhet. 
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Rekrytering av legitimerade förskollärare och utbildade 
barnskötare, kompetensutveckling och vidareutbildning är bara ett 
axplock av områden där vinsterna kan vara betydande om 
Stockholm stad samordnar stadsdelarna i större utsträckning. Vi 
anser dock att det är viktigt att centraliseringen håller sig inom 
begränsade och tydliga ramar och inte begränsar möjligheterna till 
lokal särprägel. 
Vi vill att staden arbetar vidare för att hitta lösningar så att fler av 
skolornas idrottshallar tillgängliggöras för föreningar, medborgare 
och andra ideella krafter att använda på kvällstid- och helger då 
skolverksamhet ej pågår. Särskilt önskvärt skulle vara att det 
genomförs nödvändiga byggnationer så att Mariehällsskolans 
idrottshall kan tillgängliggöras kvällstid då området behöver 
särskild fokus. Utöver att tillgängliggöra idrottshallen i Mariehäll 
behöver området fler insatser för växande barn – och 
ungdomskullar. Fritidsverksamhetens filial i närheten till 
Mariehällskolan med öppettider två dagar i veckan är lovärd, men 
inte tillräcklig. Under 2024 kommer Bromma att få ett ungdomens 
hus vid Islandstorget vilket är positivt. Vi vill att Mariehäll blir 
nästa område för nyetablering av ett ungdomens hus då nutida och 
framtida behov i området är stora. 
 
Vi lovar inte allt åt alla. Men vi lovar att prioritera de kommunala 
kärnuppgifterna, utan att höja skatten. När stockholmarna vänder på 
slantarna för att få ekonomin att gå ihop, krävs det ansvarstagande 
och prioriteringar också från politiken – det gäller såväl i Bromma 
som i resten av Stockholm.  
 
Findel Madison (SD) lämnar särskilt uttalande enligt följande: 
 
Svenska i förskolan 
Förskolepersonalens förmåga att tala svenska är av avgörande 
betydelse för barnens språkutveckling. Genom att förstå och 
kommunicera på svenska kan personalen skapa en stimulerande 
språkmiljö där barnen kan växa och utvecklas. Att behärska det 
svenska språket möjliggör också en mer effektiv undervisning och 
stödjer barnens förståelse för det samhälle de lever i, men förenklar 
också kommunikationen med kollegor och vårdnadshavare. 
Det blir uppenbart genom verksamhetsberättelsen att 
kompetensutveckling på detta område är ett krävande och 
långdraget arbete. Därtill kostsamt. Trots förvaltningens tidigare 
utsaga om att metoden kompetensbaserad rekrytering och 
möjligheterna till arbetsprover räcker för att säkerställa gott 
yrkesspråk vidhåller Sverigedemokraterna behovet av en särskild 
utredning för hur språktester kan användas vid nyrekrytering i 
förskolan. Senare vittnesmål om att språkutveckling hos befintlig 
personal är tungrodd stöder även att insatserna bäst görs redan i 
urvalet vid rekrytering. 
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Fysisk aktivitet för äldre 
För äldre är regelbunden fysisk aktivitet inte bara en fråga om hälsa, 
utan också en nyckel till välbefinnande och livskvalitet. Lärarledd 
idrott och motion för äldre spelar en avgörande roll i att främja 
fysisk aktivitet och social interaktion samtidigt som de erbjuder en 
trygg och anpassad miljö för träning. 
Det är beklagligt att endast 47 procent av Brommas äldre i 
medborgardialog uppger att de är nöjda med möjligheterna till 
sådana aktiviteter. Denna siffra visar på behovet av att förbättra 
tillgängligheten och marknadsföringen av lärarledd idrott och 
motion för äldre. Under 2024 är det därför av yttersta vikt att 
prioritera spridningen av information om dessa aktiviteter. 
Genom att öka medvetenheten och tillgängligheten kan vi hjälpa 
fler äldre att upptäcka glädjen och fördelarna med regelbunden 
fysisk aktivitet, vilket i sin tur kan bidra till att skapa en mer aktiv 
och hälsosam äldre population. 
 
Tillgången till parker och naturområden 
För invånarna i Bromma är tillgången till välutrustade parker och 
naturområden avgörande för en hälsosam och aktiv livsstil. Den 
oroande minskningen till 73 procent nöjdhet 2023 pekar på behovet 
av att säkerställa att invånarna har tillräckliga möjligheter till 
utomhusaktiviteter. Det uppsatta årsmålet på 80 procent bör vara en 
prioritet för att främja välbefinnandet och gemenskapen i samhället. 
En delorsak till att målet inte nås kan vara exploatering i 
grönområden. Det är av yttersta vikt att Brommas grönområden 
bevaras för både nuvarande och kommande generationers 
välbefinnande. Att skydda dessa områden är avgörande för att 
säkerställa att invånarna har tillgång till platser där de kan njuta av 
naturen, träna och koppla av. För att uppfylla målet på 80 procent 
nöjdhet är det därför viktigt att prioritera bevarandet av Brommas 
grönområden. 
 
Närproducerat eller ekologiskt? 
Närproducerad mat erbjuder en betydande miljöfördel jämfört med 
ekologiskt producerad mat som ofta måste transporteras långa 
sträckor. Genom att minska avståndet som maten måste resa 
minskar utsläppen av växthusgaser och miljöpåverkan från 
transporter. Sverigedemokraterna misströstar därför inte över att 
årsmålet om 70 procent ekologiska måltider och livsmedel i 
kommunens verksamheter inte uppnås. 
Kommunfullmäktige bör överväga att ompröva det centrala målet 
och i stället fokusera på att främja närproducerade alternativ. 
Genom att prioritera närproducerad mat kan kommunen minska sin 
klimatpåverkan och främja lokal matproduktion och ekonomi. Att 
stödja lokala bönder och producenter kan också öka matens kvalitet 
och näringsvärde samtidigt som det bidrar till att bevara 
landsbygdens ekosystem och biologiska mångfald. I oroliga tider är 
det också av yttersta vikt att bidra till att öka landets 
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självförsörjandegrad. Det är därför viktigt att se över målen för att 
säkerställa att de är i linje med de mest hållbara alternativen för 
miljön och samhället som helhet. 
 
Noll självförsörjande ”nyanlända” hushåll 
Det är beklagligt att inget av de nyanlända hushållen i Bromma blev 
självförsörjande under 2023. I stället hamnar familjerna i 
bidragsberoende och utanförskap. Förvaltningen måste granska och 
förbättra möjligheterna samt skapa incitament att söka arbete. Att 
underlätta tillgången till arbetsmarknaden och samtidigt ställa krav 
är avgörande för att integrera dessa grupper i samhället och främja 
deras ekonomiska självständighet och välbefinnande. 
  
 
Handlingar i ärendet 

 1475976 (Godkänd - R 1) Verksamhetsberattelse 2023 
Bromma stadsdelsnamnd 

 1475945 Bilaga 01 - Sdn06 VB 2023  
 1475951 Bilaga 02 - UH018 Bromma SDF 706 
 1475955 Bilaga 03 - Uppföljning av intern kontroll, Bromma 

stadsdelsnämnd 
 1475961 Bilaga 04 - GDPR Årsrapport 2023 Bromma 
 1475963 Bilaga 05 - Underlag till förskolerapport Bromma 

stadsdelsnämnd 2023 
 1484795 Bilaga 06 - Nyckeltal 2023 Bromma 
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§ 6 
Revidering av delegationsordningen  
BRO 2024/62 
 

Beslut  
Nämnden beslutar att gällande delegationsordning revideras i 
enlighet med bilaga till förvaltningens tjänsteutlåtande. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Inom avsnitt ekonomiskt bistånd föreslås ett par förändringar av 
delegater och att nämnden tar bort delegationer som felaktigt 
omnämns flera gånger. 
Kapitel 10. Missbruk föreslås byta namn till ”Beroende”. 
 
Inom kapitel 12. Individ- och familjeomsorg – socialpsykiatri och 
kapitel 13. Omsorg om personer med funktionsnedsättning – barn 
och vuxna, föreslås mindre justeringar av delegater och tillkomst av 
två nya delegationer. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1481359 (Godkänd - R 1) Revidering av 
delegationsordningen 

 1478040 Bilaga 1 - förvaltningens förslag till revidering av 
delegationsordning 
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§ 7 
Planeringsråd i Bromma  
BRO 2024/65 
 

Beslut  
1. Nämnden beslutar att inrätta ett planeringsråd enligt 
förvaltningsledningens förslag på modell för planeringsråd. 
 
2. Nämnden uppmanar de politiska partierna att senast fredagen den 
1 mars inkomma till förvaltningen med förslag på ledamöter till 
planeringsrådet. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I Stockholms stads kvalitetsprogram (dnr 2021/866) har staden 
formulerat sju kvalitetsdrivande och grundläggande förhållningssätt 
som är gemensamma för organisationen. Ett av förhållningssätten är 
”stockholmarnas fokus”, som innebär att vi behöver anta 
målgruppens perspektiv för att få förståelse för deras uttalade behov 
och önskemål. Vi behöver därför ha en aktiv och kontinuerlig 
dialog med de vi är till för. Dialogen med brommaborna kan ske på 
olika sätt. 
 
Under 2023 har målgruppsanpassade dialoger och medborgarbudget 
prövats, ett arbete som kommer att fortsätta att utvecklas under 
2024. I detta arbete har behovet av att involvera nämnden i ett 
tidigare skede identifierats. I verksamhetsplan 2024 har 
förvaltningen fått uppdraget att ta fram en modell för hur 
förvaltning och nämnd tillsammans ska arbeta med 
medborgardialoger, trygghetsvandringar och medborgarbudget. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1479183 (Godkänd - R 1) Planeringsråd i Bromma 
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§ 8 
Boendeplan för särskilt boende för personer med 
funktionsnedsättning enligt LSS och SoL 2024 – 2034  
BRO 2024/61 
 

Beslut  
1. Nämnden godkänner region Västerorts boendeplan för särskilt 
boende för personer med funktionsnedsättning enligt LSS och SoL 
2024-2034. 
 
2. Nämnden förklarar ärendet omedelbart justerat. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1466479 Region västerorts boendeplan för särskilt boende 
för personer med funktionsnedsättning enligt LSS och SoL 
2024-2034 

 1466482 Swecos prognos över kommande behov av bostäder 
med särskild service 

 1477320 (Godkänd - R 2) Boendeplan för särskilt boende för 
personer med funktionsnedsättning enligt LSS och SoL 2024 
- 2034  
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§ 9 
Remissvar - Motion om inför demokratiprao på stadens 
förvaltningar för Stockholmshögstadieelever, KS 
2023/1147  
BRO 2023/464 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Liberalerna föreslår i en motion till kommunstyrelsen att praoplatser 
för högstadieelever ska införas på stadens förvaltningar med syftet 
att öka kunskapen om demokratifrågor hos unga. 
 
Förvaltningen anser att förslaget har potential att bidra positivt till 
ökad förståelse för kommunal förvaltning samt ett ökat intresse för 
att arbeta i stadens verksamheter. Däremot ser förvaltningen 
svårigheter med att kontinuerligt kunna erbjuda handledarskap och 
meningsfulla arbetsuppgifter. Om praktiska arbetsuppgifter kan 
kombineras med jobbskuggning ser förvaltningen att det är möjligt 
att ta emot praoelever vid några tillfällen per år. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1455007 (Godkänd - R 1) Svar på remiss av motion om att 
införa demokratiprao för högstadieelever på stadens 
förvaltningar 
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§ 10 
Remissvar - Ändring av reglementen för vissa 
facknämnder och stadsdelsnämnder , KS 2023/1225  
BRO 2023/540 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stadsledningskontoret har tagit fram förslag till ändringar i 
reglementena för arbetsmarknadsnämnden, avfallsnämnden, 
fastighetsnämnden, kommunstyrelsen, servicenämnden, 
socialnämnden, stadsbyggnadsnämnden, stadsdelsnämnderna, 
trafiknämnden, utbildningsnämnden och äldrenämnden. 
 
För stadsdelsnämnderna föreslås inga ändringar utöver att ansvaret 
för Årstafältet förs över från trafiknämnden till stadsdelsnämnden 
Enskede-Årsta-Vantör, vilket beslutades av kommunfullmäktige 
den 31 augusti 2020. 
 
Då Bromma stadsdelsnämnd inte berörs av de föreslagna 
ändringarna i reglementet har förvaltningen inget att erinra. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1428902 (Godkänd - R 1) Remissvar ändring av reglemente 
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§ 11 
Remissvar - Inrätta kommunstyrelsens råd för nationella 
minoriteters rättigheter  , KS 2023/444  
BRO 2023/568 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I budget 2023 fick kommunstyrelsen i uppdrag att utreda formerna 
för samråd med de nationella minoritetsföreningarna för att stärka 
samarbetet. Efter en översyn av samrådens nuvarande arbete och 
organisation föreslår stadsledningskontoret att staden ska inrätta ett 
råd för nationella minoriteters rättigheter under kommunstyrelsen. 
Förvaltningen ser positivt på förslaget att ett råd för nationella 
minoriteters rättigheter inrättas under kommunstyrelsen enligt 
stadsledningskontorets förlag. Förvaltningen gör, liksom 
stadsledningskontoret, bedömningen att rådet kan behöva 
kompletteras med andra former av samråd för att till exempel 
säkerställa barn och ungas inflytande. 
 
Framlagda förslag till beslut 
1) Ordförande Johan Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), 
Svante Thorell (MP), Johan Duvdal (C) och Findel Madison 
(SD) föreslår (se beslutet). 
 
2) Mattias Keresztesi m.fl. (M) föreslår: 
1. att avslå förvaltningens förslag till beslut, samt att därutöver 
anföra följande: 
 
I Sverige finns fem erkända nationella minoriteter: judar, romer, 
samer, sverigefinnar och tornedalingar. Samer är också ett urfolk. 
Rätten till delaktighet och inflytande regleras i lagen (2009:724) om 
nationella minoriteter och minoritetsspråk. 
 
Den här rätten till delaktighet och inflytande är mycket viktig. Men 
vi är inte av uppfattningen att vi ska inrätta ett nytt råd under 
kommunstyrelsen med 20 arvoderade ledamöter för att tillgodose 
dessa rättigheter. Vi ser en uppenbar risk att ett råd leder till att 
minoritetsfrågor inte får tillräckligt mycket uppmärksamhet i det 
dagliga arbetet, utan begränsas just till rådets fyra planerade 
sammanträden per år. Detta gäller inte minst den judiska 
minoritetens rätt till delaktighet och inflytande, som är särskilt 
angeläget just nu när antisemitismen tyvärr ökar.  
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Stockholm är idag förvaltningsområde för finska, meänkieli och 
samiska och har ett ansvar för att de åtaganden som medföljer 
uppfylls. I de fall som brister upptäcks bör i första hand åtgärder 
vidtas för att rätta till dessa tillsammans med exempelvis 
Länsstyrelsen eller Sametinget. Centralt för Moderaternas 
inställning i minoritetspolitiken är att minoriteters rättigheter ska 
tillgodoses. Men det finns andra verktyg än att inrätta ett nytt råd 
under kommunstyrelsen. 
 
3) Louise Minnhagen (L) föreslår: 
 
1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut 
2. Att istället anföra följande 
 
Liberalerna ställer sig positiva till införandet av kommunstyrelsens 
råd för nationella minoriteters rättigheter. Vi delar bilden att ett råd 
för nationella minoriteters rättigheter skulle stärka de nationella 
minoriteternas rätt till delaktighet och inflytande. Vi delar också 
stadsdelsförvaltningens bedömning att rådet kan behöva 
kompletteras med andra former av samråd för att till exempel 
säkerställa barn och ungas inflytande. 
 
Utöver detta menar vi att staden också bör överväga hur HBTQI-
frågorna behandlas då en del andra kommuner, till exempel 
Göteborg och Gävle, inrättat HBTQI-råd. 
 
Ett förslag kunde vara att titta på Göteborgs HBTQI-råd som 
förutom att lämna yttranden och vara ett kommunalt remissorgan 
ska ta initiativ till utvecklingsinsatser och förbättringar för hbtqi-
personer i Göteborg. En gång per år ska rådet också anordna ett 
öppet möte, dit alla är välkomna för att lämna synpunkter och ge 
förslag på hur Göteborg ska bli en öppen och inkluderande stad. 
Särskilt vänder sig de öppna mötena till enskilda HBTQI-personer i 
Göteborg som inte är organiserade i föreningar eller nätverk. 
 
Vi har i staden olika råd för att ta tillvara olika gruppers intressen 
när det kommer till ärenden som är på väg fram eller beslut ska 
fattas. Vi menar att staden centralt kan ta sig an också HBTQI-
frågorna på ett mer samordnat sätt inom ramen för ett HBTQI-råd. 
Frågan är aktualiserad av den samtida debatten där det finns starka 
krafter som vill trycka tillbaka vunna rättigheter. Vi vill att staden 
utreder formerna för ett sådant samråd. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) ställer förslagen mot varandra och 
finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordförande Johan 
Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), Svante Thorell (MP), 
Johan Duvdal (C) och Findel Madison (SD). 
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Reservation 
Mattias Keresztesi m.fl. (M) och Louise Minnhagen (L) reserverar 
sig mot beslutet med hänvisning till sina förslag.  
 
Handlingar i ärendet 

 1473944 (Godkänd - R 1) Inrätta kommunstyrelsens råd för 
nationella minoriteters rättigheter 

 BRO 2023/568-1.2 Bilaga - Instruktion för 
kommunstyrelsens råd för nationella minoriteter rättigheter 

 BRO 2023/568-1.1 (Godkänd - R 3) KS 2023/444 
Tjänsteutlåtande - Inrätta kommunstyrelsens råd för 
nationella minoriteters rättigheter  
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§ 12 
Remissvar - Stockholms stads säkerhetsprogram, KS 
2023/1267  
BRO 2023/529 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande och 
överlämnar det till kommunstyrelsen som svar på remissen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Stockholms stads säkerhetsprogram har reviderats för att tydliggöra 
stadens ambition i säkerhetsfrågorna samt för att anpassa 
verksamheten till rådande omvärldsförutsättningar, lagstiftning och 
andra riktlinjer. Genom revideringen och godkännande av denna 
ersätts det tidigare säkerhetsprogrammet (Stockholms stads 
säkerhetsprogram 2020-2023 (dnr KS 2019/1543). 
 
Säkerhetsprogrammet är ett styrdokument och om detta godkänns 
får kommunstyrelsen i uppdrag att ta fram kompletterande 
anvisningar. Detta uppdrag ges sedermera till stadsdirektören som i 
sin tur uppdras att ta fram, revidera och besluta om så kallande 
tillämpningsanvisningar för att konkretisera arbetssätt och metod. 
 
Stadsdelsförvaltningen ser positivt på Stockholms stads nya 
säkerhetsprogram. Förvaltningen anser att konkretiseringen av 
arbetet bör ske enhetligt för att inte skilja sig mellan stadsdelarna. 
Vidare önskar förvaltningen att de tillämpningsanvisningar och 
metodstöd som följer beslutet om godkännande av 
säkerhetsprogrammet utvecklas, remitteras och förankras hos 
förvaltningen innan de ges ut. 
 
Framlagda förslag till beslut 
1) Ordförande Johan Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), 
Svante Thorell (MP), Mattias Keresztesi m.fl. (M), Johan Duvdal 
(C) och Louise Minnhagen (L) föreslår (se beslutet). 
 
2) Findel Madison (SD) föreslår: 
1. Att delvis bifalla tjänsteutlåtandet, samt att därutöver anföra 
följande: 
 
I den version av Stockholm stads säkerhetsprogram som gått ut för 
remiss i Bromma stadsdelsnämnd pekas endast islamistiska och 
högerextremistiska miljöer ut i kategorin för de största hoten mot 
vår demokrati, vilket innebär en annan bedömning än 
Säkerhetspolisens aktuella lista som även inkluderar den 
vänsterextrema miljön. 
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Sverigedemokraterna menar mot den bakgrunden att denna 
avvikelse ska påtalas i remissvaret. 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) ställer förslagen mot varandra och 
finner att nämnden beslutar enligt förslag från ordförande Johan 
Heinonen m.fl. (S), Rose-Marie Rooth (V), Svante Thorell (MP), 
Mattias Keresztesi m.fl. (M), Johan Duvdal (C) och Louise 
Minnhagen (L). 
 
Reservation 
Findel Madison (SD) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 
sitt förslag.  
 
Särskilt uttalande 
Louise Minnhagen (L) och Mattias Keresztesi m.fl. (M) lämnar 
särskilt uttalande enligt följande: 
 
I Stockholms stads säkerhetsprogram saknar vi ett fokus på 
cybersäkerhetsperspektivet. Det framgår av ärendet att stadens 
nämnder och bolag ansvarar för arbetet, med stöd av stadens 
säkerhetsskyddschef som har det övergripande ansvaret. Detta är av 
stor vikt: alla stadens verksamheter med digital verksamhet behöver 
ha beredskap för cyberattacker, samtidigt som det behöver finnas ett 
centralt stöd i staden att få. 
 
Frågan återstår hur man säkerställer efterlevnad i respektive 
nämnd/bolag. Att enbart göra en analys räcker inte. Kontinuerlig 
revision av regelefterlevnad och systematiskt cybersäkerhetsarbete 
är av yttersta vikt. Även i system som köps in från 
underleverantörer och som driftas av tredjepart. Detta har blivit 
tydligt under se senaste veckorna. 
 
Vi menar att termen "cybersäkerhet" behöver synas på fler platser. 
Det är korrekt att "cyberförsvar" är ett militärt ansvarsområde, men 
det dagliga ansvaret för cybersäkerhet ligger hos det civila, och ska 
så göra. Det borde få ett större utrymme under en egen fokuspunkt i 
dokumentet. 
 
Det framgår av ärendet vidare att "Nämnder och bolagsstyrelser ska 
bidra till utveckling och goda beslutsunderlag genom att 
dokumentera och rapportera händelser, incidenter, lägesbilder och 
andra iakttagelser som kan påverka stadens säkerhet."  Här menar vi 
att nämnder och bolag också borde få en månadssammanställning 
på digitala incidenter och risker. Mycket information från 
verksamheten levereras i övrigt när det kommer till säkerhetsfrågor, 
men just den digitala delen saknas. Nämnder och bolagsstyrelser 
bör kunna redovisa en generell överblick på vilka hotbilder som 
finns, och hur dessa motverkas. Cybersäkerhet behöver få utrymme 
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i stadens forum på samma sätt som när vi följer upp verksamheten i 
övrigt. 
 
Under punkten om säkerhetsskydd nämns "signalskydd" specifikt. 
Detta är viktigt, men med tanke på införandet av EU-direktivet 
NIS2 som införlivas senast 17 oktober 2024 i svensk lagstiftning så 
kommer troligen ansvarsområdet utökas. Här hade vi i skrivelsen 
velat se fler aspekter av informationssäkerheten. Det skulle tydligt 
behöva framgå att krav ställs vad gäller efterlevnad av stadens 
säkerhetsskyddsregler i enlighet med gällande lagstiftning och krav 
på god hygien inom cybersäkerhet. Bland annat kryptering av data, 
kontinuerlig övervakning av system, rutiner för incidenthantering 
och andra relevanta säkerhetsfunktioner. 
 
Handlingar i ärendet 

 1499845 (Godkänd - R 1) Remissvar Stockholms stads 
säkerhetsprogram 
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§ 13 
Remissvar - Boverkets rapport Utvärdering av lagen 
(2018:222) om bostadsanpassningsbidrag – Rapport 
2023:11, KS  
BRO 2024/38 
 

Beslut  
Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Boverket lämnar i utvärderingen av lagen om 
bostadsanpassningsbidrag förslag på åtgärder som de finner som 
hinder för att personer med funktionsnedsättning ska få tillgång till 
nödvändiga anpassningar i bostaden. Boverket föreslår åtgärder för 
att åter göra rullstolsgarage bidragsberättigade, ge ökade 
möjligheter för ägare av flerbostadshus att överta 
bostadsanpassningsbidrag samt att de kan beviljas 
reparationsbidrag. Boverket föreslår vidare att det införs en särskild 
bestämmelse som avviker från föräldrabalken i fråga om 
vårdnadshavares ställföreträdarskap. 
 
Förvaltningen anser att lagstiftningen är betydande för personer 
med funktionsnedsättning. Att få bostadsanpassning möjliggör för 
personer med funktionsnedsättning att leva ett självständigt liv i 
eget boende och även att äldre kan bo kvar när de fysisk 
förutsättningarna förändras. Förvaltningen ställer sig positiv till 
föreslagna åtgärder som underlättar för barn, unga och vuxna att få 
bidrag till anpassning av bostäder. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1467162 (Godkänd - R 1) Remiss om utvärdering av lagen 
(2018:222) om bostads-anpassningsbidrag 

 BRO 2024/38-1.2 Remiss - Boverkets rapport Utvärdering 
av lagen (2018:222) om bostadsanpassningsbidrag - Rapport 
2023:11 
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§ 14 
Svar på medborgarförslag gällande trafiksäkerhet vid 
korsningen Blackebergsvägen mot Blackebergsbacken  
BRO 2023/527 
 

Beslut  
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på medborgarförslaget. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1445264 (Godkänd - R 1) Svar på Medborgarförslag 
gällande trafiksäkerhet vid korsningen Blackebergsvägen 
mot Blackebergsbacken 
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§ 15 
Svar på medborgarförslag om informationsskylt till 
Brålunden  
BRO 2023/516 
 

Beslut  
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på medborgarförslaget. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1425440 (Godkänd - R 1) Svar på Medborgarförslag om 
informationsskylt till Brålunden 
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2024-02-22 

§ 16 
Svar på medborgarförslag gällande avstängning av gata 
för genomfart  
BRO 2023/506 
 

Beslut  
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på medborgarförslaget. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1425414 (Godkänd - R 1) Svar på Medborgarförslag 
gällande avstängning av gata för genomfart 
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§ 17 
Svar på medborgarförslag om lekplats Södra Mariehäll  
BRO 2023/478 
 

Beslut  
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på medborgarförslaget. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1441774 (Godkänd - R 1) Svar på Medborgarförslag om 
lekplats Södra Mariehäll 
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2024-02-22 

§ 18 
Svar på medborgarförslag om att rusta upp 
fotbollsplanen vid Vidängsparken  
BRO 2024/2 
 

Beslut  
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på medborgarförslaget. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1470065 (Godkänd - R 1) Svar på medborgarförslag om att 
rusta upp fotbollsplanen vid Vidängsparken 
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§ 19 
Svar på medborgarförslag gällande inventering av 
samlingslokaler  
BRO 2024/23 
 

Beslut  
Bromma stadsdelsnämnd godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande 
som svar på medborgarförslaget. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1503806 (Godkänd - R 2) Svar på Medborgarförslag - 
inventering av samlingslokaler 
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§ 20 
Svar på skrivelse från Moderaterna, Liberalerna, 
Centerpartiet och Kristdemokraterna gällande kris- och 
krigsberedskap  
BRO 2024/75 
 

Beslut  
Nämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 
skrivelsen. 
 

Sammanfattning av ärendet  
I en skrivelse till Bromma stadsdelsnämnd, daterad 2024-01-25, har 
Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och Kristdemokraterna 
ställt ett antal frågor till Bromma stadsdelsförvaltning angående 
arbetet med kris- och krigsberedskap. Detta med anledning av det 
förhöjda säkerhetsläget i landet. De frågor som ställs är följande: 
 
1. Vilka åtgärder har stadsdelsförvaltningen vidtagit och vilka 
åtgärder planerar man att vidta, för att stärka beredskapen inom 
stadsdelsförvaltningens ansvarsområden i händelse av kris eller 
krig? 
 
2. Har förvaltningen genomgått en krigsledningsövning i närtid? 
 
3. Vilka är trygghetspunkterna i vår stadsdel, och anser 
förvaltningen att de är ändamålsenliga för allvarliga eller längre 
samhällsstörningar? 
 
4. Hur många skyddsrum finns i vår stadsdel? Är de brukbara? Om 
inte, finns det planer på att iordningställa dem? 
 
5. Hur arbetar förvaltningen för att öka kännedomen om 
trygghetspunkter och närmaste skyddsrum hos medborgarna? 
 
6. Vid händelse av kris eller krig bör de flesta invånare kunna 
ombesörja sig själva med el, vatten och mat under en tid. Planerar 
förvaltningen några aktiviteter för att öka medvetenheten kring detta 
hos medborgarna, i egen regi eller tillsammans med en frivillig 
försvarsorganisation? 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
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Handlingar i ärendet 

 1474788 (Godkänd - R 1) Svar på skrivelse fråm 
Moderaterna, Liberalerna, Centerpartiet och 
Kristdemokraterna gällande kris- och krigsberedskap 
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2024-02-22 

§ 21 
Verksamhetsuppföljning egen regi äldreomsorg 2023  
BRO 2024/73 
 

Beslut  
Nämnden godkänner uppföljningsrapporten och lägger den till 
handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Förvaltningen har under året genomfört verksamhetsuppföljning hos 
följande enheter som bedriver verksamhet i egen regi. 
• Sörklippans vård- och omsorgsboende 
• Brommagårdens vård- och omsorgsboende 
• Mälarbackens vård- och omsorgsboende 
• Skogsgläntans dagverksamhet 
• Lillsjönäs dagverksamhet 
• Brommagårdens dagverksamhet 
 
Den samlade bedömningen av verksamhetsuppföljningarna är att 
verksamheterna befinner sig mellan uppfyller och uppfyller i 
huvudsak förutsättningarna att bedriva en god och säker 
verksamhet. Det finns verksamheter som behöver säkerställa 
uppföljning av det systematiska kvalitetsarbetet avseende processen 
egenkontroller. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1478470 (Godkänd - R 1) Verksamhetsuppföljning 2023 på 
vård- och omsorgsboende och dagverksamhet i egen regi 

 1477402 Uppföljningsrapport Sörklippan vård- och 
omsorgsboende 

 1477394 Uppföljningsrapport Brommagården vård- och 
omsorgsboende 

 1477397 Uppföljningsrapport Brommagården 
dagverksamhet 2023 

 1477400 Uppföljningsrapport Mälarbacken vård- och 
omsorgsboende 2023 

 1477401 Uppföljningsrapport Skogsgläntans dagverksamhet 
2023 
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 1477398 Uppföljningsrapport Lillsjönäs dagverksamhet 
2023 
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§ 22 
Redovisning av ej verkställda beslut inom äldreomsorgen 
2023  
BRO 2023/223 
 

Beslut  
Nämnden tar del av redovisningen och lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Alla kommuner har enligt socialtjänstlagen (SoL) en skyldighet att 
rapportera gynnande beslut, enligt 4 kap 1 § SoL, som ej verkställts 
inom tre månader till Inspektionen för vård och omsorg (IVO), 
kommunens revisorer och till kommunfullmäktige. 
 
Äldreomsorgen i Bromma stadsdelsförvaltning har för kvartal 4, 
2023 rapporterat totalt 20 individrapporter till IVO avseende beslut 
som ej verkställts inom tre månader. Samtliga rapporter gällde 
beslut om särskilt boende. Den vanligaste orsaken till att besluten 
inte har verkställas inom tre månader är att den enskilde har valt att 
tacka nej till de erbjudanden som getts. Det kan till exempel handla 
om att den enskilde vill bo på ett specifikt boende eller vill avvakta 
insats ytterligare en tid. 
 
Av det totala antalet rapporterade beslut som ej har verkställts inom 
tre månader har 6 beslut nu verkställts, 3 beslut har avslutats utan 
att verkställas och resterande 11 beslut har ännu ej verkställts. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1477914 (Godkänd - R 1) Redovisning av ej verkställda 
beslut, äldreomsorg, kvartal 4 

 1477542 Ej verkställda beslut äldreomsorg bilaga tabell 
kvartal 4 
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§ 23 
Redovisning av ej verkställda beslut inom socialtjänst 
och fritid 2023  
BRO 2023/121 
 

Beslut  
Nämnden tar del av redovisningen och lägger den till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Kommuner har enligt 16 kap 6 f-h §§ socialtjänstlagen (SoL), en 
skyldighet att rapportera gynnande beslut enligt 4 kap 1 § SoL som 
ej verkställts inom tre månader till Inspektionen för vård- och 
omsorg (IVO), kommunens revisorer samt till kommunfullmäktige. 
Samma rapporteringsskyldighet gäller enligt 28 f-h §§ lag om stöd 
och service till vissa funktionshindrade (LSS), gynnande beslut 
enligt 9 § LSS. 
 
Under kvartal 4 för 2023 hade avdelning Socialtjänst och fritid 60 
beslut som inte verkställts inom tre månader, varav ett inom barn 
och familj, tio inom socialpsykiatrin och 49 inom område 
funktionsnedsättning. Detta är en minskning inom avdelningen med 
fyra beslut jämfört med föregående kvartal (3) och minskning om 
elva beslut jämfört med kvartal 2. Av de rapporterade besluten har 
elva beslut avslutats utan verkställande och fem beslut har 
verkställts. Inga ej verkställda beslut är relaterat till Covid-19. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1478779 (Godkänd - R 1) TJUT Ej verkställda beslut kvartal 
4 2023, SoF 

 1478782 Bilaga 1 Ej verkställda beslut SoL kvartal 4 2023 
tabell 

 1478785 Bilaga 2 Ej verkställda beslut LSS kvartal 4 2023 
tabell 
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2024-02-22 

§ 24 
Nedskrivning av fordran 2023  
BRO 2024/96 
 

Beslut  
Nämnden tar del av ärendet och lägger det till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Nämnden har skrivit ned kundfordringar med 426 812,66 kronor 
enligt stadens riktlinjer för ekonomisk förvaltning. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1479491 (Godkänd - R 1) Nedskrivning av fordran 2023 
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2024-02-22 

§ 25 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2023/90 
 
 
Handlingar i ärendet 

 BRO 2023/90-10 Information om beslut från IVO  
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§ 26 
Sammanställning lex Sarah – beslut och inkomna 
rapporter 2024 – SoF och ÄO  
BRO 2024/18 
 

Beslut  
Nämnden tar del av ärendet och lägger det till handlingarna. 
 

Sammanfattning av ärendet  
Redovisning av inkomna lex Sarah-rapporter från verksamheter i 
egen regi och information om rapporter från verksamheter som 
drivs i enskild regi samt beslut enligt lex Sarah tagna under 
perioden 2024-01-05 – 2024-02-01. 
 
Från verksamheter inom egen regi har en rapport inkommit gällande 
händelser enligt lex Sarah. Ett beslut har fattats enligt lex Sarah 
under denna period i egen regi. Ingen information har kommit från 
enskild regi gällande lex Sarah. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1477414 (Godkänd - R 1) TJUT lex Sarah - inkomna 
rapporter och beslut, 2024-02-22 

 1441739 Sammanställning beslut SDN 2024-02-22  
 1441727 Sammanställning inkomna rapporter SDN 2024-02-

22 
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§ 27 
Anmälan av delegationsbeslut 2024  
BRO 2024/48 
 

Beslut  
Nämnden godkänner återrapporteringen av delegationsbeslut. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1507958 Anmälan av delegationsbeslut februari 
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2024-02-22 

§ 28 
Protokoll från förvaltningsgruppen 2024  
BRO 2024/55 
 

Beslut  
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1500524 (Signerad) Protokoll FVG 2024-02-15 
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§ 29 
Protokoll pensionärsrådet 2024  
BRO 2024/42 
 

Beslut  
Nämnden lägger protokollet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1501982 Protokoll Bromma pensionärsråd 14 februari 
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§ 30 
Balanslista 2024  
BRO 2023/513 
 

Beslut  
Nämnden lägger ärendet till handlingarna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Nämnden föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förvaltningens förslag 
 
Handlingar i ärendet 

 1448111 Balanslista 2024 
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§ 31 
Nämndens och förvaltningens frågor  

Beslut  
Nämnden godkänner att skrivelserna får ställas och överlämnar dem 
till förvaltningen för beredning. 
 

Sammanfattning av ärendet  
En skrivelse angående förebyggande arbete har inkommit från 
Moderaterna. 
 
En skrivelse angående trygghet i LSS-boenden och ytterligare en 
skrivelse gällande RSU-grupper har inkommit från Liberalerna. 
 
Framlagda förslag till beslut 
Ordförande föreslår (se beslutet). 
 
Beslutsgång 
Ordföranden Johan Heinonen (S) finner att nämnden beslutar enligt 
förslag från ordförande Johan Heinonen m.fl. (S). 
 
Skrivelser 
Mattias Keresztesi m.fl. (M) lämnar skrivelse enligt följande: 
 
Vision: Inte ett enda barn i Bromma ska rekryteras till kriminella 
nätverk 
 
Den skrämmande våldseskalering som vi ser i Stockholmsområdet, 
med flertalet brottsoffer och misstänkta förövare så unga som 13–15 
år, behöver motarbetas på alla nivåer i samhället. En viktig del av 
det samlade ansvaret för att stoppa att unga rekryteras till 
kriminalitet ligger på kommun- och stadsdelsnivå. Och vi i Bromma 
måste självklart göra allt vi kan – men av sådant som vi vet ger 
resultat. 
 
Samlad forskning visar att kriminalitet inte enskilt kan förklaras av 
socioekonomiska aspekter, och att sambandet mellan dessa många 
gånger är svag. Än mer relevant är föräldrarnas 
uppfostringskompetens, förekomst av konflikter i familjen, skol-
problem eller umgänge med brottsliga kamrater. Dessa parametrar 
bedöms ha ett starkare samband med brottsligt beteende än 
socioekonomiska bakgrundsfaktorer. Detsamma gäller för 
riskfaktorer kopplade till individen själv, till exempel brotts-
tillåtande attityder eller impulsivitet. Det framgår tydligt i BRÅ-
rapport 2023:3. Även Cambridgeprofessorn Per-Olof Wikström och 
seniorprofessorn i Malmö, Marie Torstensson Levander, gör denna 
bedömning. 
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Polisen, Socialstyrelsen och Statens institutionsstyrelse presenterade 
nyligen sin rapport om samverkansstruktur för arbete mot att barn 
och unga socialiseras och rekryteras in i gängkriminalitet (“Bob” – 
barn och unga i organiserad brottslighet). Socialstyrelsen lyfter i 
rapporten att det finns kunskap om vilka insatser som krävs för att 
motverka normbrytande beteende och återfall i brott bland barn, och 
som har starkt stöd i forskningen. Dessa insatser behöver användas i 
betydligt högre grad än vad som görs idag menar Socialstyrelsen, 
och rekommenderar fem insatser som de anser att socialtjänsten bör 
erbjuda. 
 
De utmärks bland annat av att de är strukturerade, inriktade mot 
specifika riskfaktorer, beteende- och färdighetsorienterade, samt 
oftast inkluderar både barn och föräldrar: 
 
För barn 6–11 år med hög risk för fortsatt normbrytande beteende 
• Föräldraskapsstöd – program för föräldrar för att bland annat 
stärka relationer och uppfostringsstrategier. T ex Cope (Community 
Parent Education), De otroliga åren, Komet för föräldrar med barn 
3–11 år, Triple P 
• Färdighetsträningsprogram – program för barn för att stärka 
förmågan till känsloreglering, problemlösning och socialt samspel. 
T ex CPP (Coping Power Program), DINA-programmet, 
Dinosaurieskolan (Dina Dinosaur Treatment Program), SNAP (Stop 
Now And Plan). 
 
För barn 12–17 år med hög risk för fortsatt normbrytande beteende 
• Strukturerad familjebehandling – program som syftar till att 
minska konflikter i familjen, stärka föräldrars uppfostringsstrategier 
och barnets prosociala beteende. T ex BSFT (Kort strategisk 
familjeterapi), FFT (Funktionell familjeterapi), MDFT 
(Multidimensional Family Therapy), MST (Multisystemisk terapi) 
• Behandlingsteam runt barnet som är placerat i ett särskilt 
familjehem - Treatment Foster Care Oregon (TFCO). Förutom 
behandlingsfamilj finns en ungdomsterapeut och en 
färdighetstränare som arbetar direkt med barnet, och en 
familjeterapeut som arbetar med ursprungsfamiljen. Treatment 
Foster Care Oregon 
• Strukturerad, individuell KBT-baserad beteende- och 
färdighetsträning - Insatsen ges individuellt för att utveckla 
prosociala beteenden och tankesätt samt självkontroll, 
problemlösning och konsekvenstänkande.  KBT (Kognitiv 
beteendeterapi) 
 
Bromma har sedan många år ett väl utbyggt preventivt arbete, men 
när våldet går ner i åldrarna samtidigt som forskningen går framåt, 
behövs ett helhetsgrepp och ett omtag som kopplar till de senaste 
råden från Socialstyrelsen. 
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Förvaltningen har mycket förtjänstfullt tagit fram en 
sammanställning över preventionsarbete i Bromma som ger en 
överblick över det som görs. Vi vill nu säkerställa att stadsdelen 
både använder de åtgärder som forskningen rekommenderar, och att 
vi underlättar för socialtjänsten att genomföra dem. 
 
Vi önskar därför ställa följande frågor till förvaltningen: 
1. Vilka av de åtgärder som Socialstyrelsen rekommenderar enligt 
ovan saknas i Bromma, samt hur kommer förvaltningen säkerställa 
att de finns tillgängliga framöver? 
 
2. Hur arbetar Bromma med att få familjer som inte vill ha hjälp att 
ta emot det? 
 
3. Hur arbetar Bromma med att motverka 
desinformationskampanjen mot svensk socialtjänst/LVU, vilken om 
den tillåts fortsätta kan försvåra att skapa förtroende för 
socialtjänsten och dess tjänster. Är stadsdelsmammorna till hjälp? 
4. På vilka sätt bedrivs arbete i syfte att få fler av invandrade 
föräldrar att lära sig svenska så att de lättare kan förstå det svenska 
samhället och vara en konstruktiv part i de fall barnen uppvisar 
normbrytande beteende? 
 
Louise Minnhagen (L) lämnar skrivelse enligt följande: 
 
Skrivelse angående trygghet i LSS-boenden 
 
I stadsdelsförvaltningens verksamhetsberättelse för 2023 noterar vi 
att brukarnas upplevelse av trygghet i LSS-boende har minskat med 
6 procentenheter sedan verksamhetsberättelsen för 2022. Dessutom 
är andelen kvinnor som känner sig trygga lägre än andelen män, 
medan mätningen 2022 visade på ett helt jämställt resultat. 
 
I analysen av 2023 års index nämns några möjliga förklaringar till 
minskningen, men också att könsskillnaden med mindre trygga 
kvinnliga brukare behöver lyftas och analyseras i verksamheterna. 
 
Med anledning av detta vill Liberalerna uppdra åt 
stadsdelsförvaltningen att redogöra för följande: 
 
1. Hur kommer förvaltningen att följa upp att skillnaden i trygghet 
mellan kvinnor och män lyfts och analyseras? 
2. Vad ämnar förvaltningen göra för att lyfta resultatet i sin helhet? 
 
Louise Minnhagen (L) lämnar ytterligare en skrivelse enligt 
följande: 
 
SKRIVELSE ANGÅENDE RSU-GRUPPER 
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Att uppnå en likvärdig utbildning för alla Stockholms elever är ett 
kärnuppdrag för att ge varje elev den framtid de har rätt till. För en 
del elever så räcker det inte med särskilt stöd i klassrummet utan de 
behöver en anpassad lärmiljö. Den struktur för särskilt stöd som 
genomfördes under den föregående mandatperioden innebar en stor 
förändring i Stockholms stads skolstruktur och ger elever bättre 
förutsättning till en lyckad skolgång. Under den förra 
mandatperioden såg Liberalerna till att utöka CSU-grupperna, 
införde resursgrupper i varje stadsdel och uppdrog åt varje skola att 
starta särskilda undervisningsgrupper om behov finns. 
 
De så kallade RSU-grupperna samt CSU-grupperna för eleverna 
med allra mest omfattande behov är helt avgörande för att varje elev 
ska få det stöd den behöver. Ofta har dessa elever behov av insatser 
även från andra aktörer, som socialtjänsten och barn- och 
ungdomspsykiatrin och en politisk ambition har varit att de vid 
behov ska kunna integreras i grupperna. Det är också viktigt 
eftersom i synnerhet eleverna i RSU-grupperna har tydligt 
markerade riskfaktorer för våld i hemmet, kriminalitet, psykisk 
ohälsa och framtida placering i samhällsvård. Därför bör 
socialtjänsten finnas med tidigt och nära när elever går i RSU- eller 
CSU-grupp. 
 
Vi ser dock att det finns brister i samverkan mellan flera av stadens 
RSU-grupper och med socialtjänsten. Av oklar anledning inhämtas 
inte alltid medgivande för att bryta sekretessen till skolan. Skolorna 
får inte information från socialtjänsten om barnen har pågående 
insatser och insatserna samordnas inte med det som görs i RSU-
grupperna. Ibland innebär det att föräldrarna får råd som går helt på 
tvärs med varandra. Genom den vuxentäthet som finns i RSU-
grupperna har socialtjänsten goda möjligheter att inhämta viktig 
information till sina barnavårdsutredningar, som dock inte alltid 
utnyttjas. Eftersom många elever i dessa grupper har riskbeteenden 
som kan föranleda framtida institutionsplacering har socialtjänsten 
allt att vinna på att få insatser på plats och följa dem intensivt. 
 
Liberalerna Bromma vill mot denna bakgrund ställa följande frågor: 
 
- Hur arbetar stadsdelsförvaltningen tillsammans med 
socialförvaltningen och utbildningsförvaltningen för att få 
socialtjänsten i Bromma att etablera nära samverkan kring elever i 
stadens RSU- och CSU-grupper? 
 
- Hur utnyttjar socialtjänsten i Bromma tiden som elever är 
placerade i RSU- och CSU-grupp för att skaffa information till 
barnavårdsutredningar och ta fram gedigna insatslösningar för att 
förebygga framtida samhällsvård utanför det egna hemmet? 
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§ 32 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2024/6 
 
 
Handlingar i ärendet 

 BRO 2024/6-4 Protokoll sociala delegationen extramöte 
2024-02-15 

 BRO 2024/6-3 Protokoll sociala delegationen 20240208 
 

Sida 51 (55)



 
 

Bromma stadsdelsnämnd 

 
 

Protokoll nr 3/2024 
 

2024-02-22 

§ 33 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2023/390 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1483876 (Godkänd - R 1) Information om att IVO avslutar 
ärende 

 BRO 2023/390-2 Lex Maria beslut  
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§ 34 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2023/392 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1483897 (Godkänd - R 1) Information om att IVO avslutar 
ärende  

 BRO 2023/392-2 IVO Beslut  
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§ 35 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2023/391 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1483893 (Godkänd - R 1) Information om att IVO avslutar 
ärende 

 1478576 2024-01-29_10-38-05(1469321) (0)_TMP 
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§ 36 
Borttagen på grund av sekretess  
BRO 2024/93 
 
 
Handlingar i ärendet 

 1476394 (Godkänd - R 1) Nedläggning av 
faderskapsutredning 
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